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Odpuštění – velké téma mezilidských vztahů. Petrova otázka, se kterou se obrací na Ježíše, je logická a 
důležitá. Jaká míra odpuštění a s tím související zřeknutí se trestu je v komunitě Ježíšových učedníků 
přiměřená? „Když bratr zhřeší proti mně.“ „Když mě pomluví, urazí, obelže, okrade, podvede, zesměšní 
nebo nějak poškodí, nějak mně ublíží… A když se to opakuje, když to udělá víckrát, kolikrát mu mám 
odpustit?“ 
Jako farář jsem zažil to, že si lidé ve sboru něco slíbili, domluvili se na nějaké pomoci a nedodrželi to. A 
pak se jeden druhému vyhýbal a nakonec na sebe byli naštvaní, uražení, nemluvili spolu. Odpuštění je 
velké téma mezilidských vztahů. A na Petrově otázce je vidět, že Petr je Ježíšův dobrý učedník, že už se 
od Ježíše mnohému naučil, protože má velkorysou verzi toho, jak by to mělo s odpuštěním mezi 
Ježíšovými učedníky být. Tuto verzi si chce Petr u Ježíše ověřit. Jeho verze toho, jak velká má být míra 
odpuštění, je dokonce velmi velkorysá. 
Není to koncepce „třikrát a dost“. Třikrát odpustím, ale když se to bude opakovat počtvrté, tak potom už 
by další odpuštění bylo házení perel sviním. Ne, Petr takto neuvažuje. Jeho návrhem je odpuštění v plné 
míře, tedy až sedmkrát. Sedmička, jak víte, je v biblické tradici číslem plnosti. Např. žalmista Hospodinu 
říká: „Chválím tě sedmkráte za den za tvé spravedlivé soudy.“ (Ž 119,164). Takže odpustit sedmkrát, no 
to je opravdu nejvyšší představitelná míra odpuštění. 
Ježíš v odpovědi na Petrovu otázku naráží na příběh pomsty, který je uvedený v 1. knize Mojžíšově (Gn 
4,23–24): „Tu řekl Lámech svým ženám: Ádo a Silo, poslyšte můj hlas, ženy Lámechovy, naslouchejte mé 
řeči: Zabil jsem muže za své zranění, pacholíka za svou jizvu. Bude-li sedmeronásobně pomstěn Kain, tedy 
Lámech sedmdesátkrát sedmkrát." Hospodin chránil Kaina před zabitím tím, že vyhlašil: „Kdo by zabil 
Kaina, bude postižen sedmeronásobnou pomstou.“ (Gn 4,15). Pomsta je opakem odpuštění. Ovšem 
v případě sedmeronásobné pomsty, která se pojí Kainem, šlo o opatření, které ho mělo chránit, toto 
opatření mělo odradit toho, kdo by mu chtěl ublížit. Ale Kainův potomek Lámech tuto umocněnou 
pomstu dovádí do absurdna, když říká, že za své zranění, které mu někdo způsobil, zabil toho, kdo mu 
ublížil. A koncept pomsty tak znásobuje sedmdesátkrát sedmkrát. 
A proti této logice až do absurdna vystupňované pomsty staví Ježíš stejným způsobem vystupňovanou 
míru odpuštění, když Petrovi odpovídá: „Pravím ti, ne sedmkrát odpustit, ale sedmdesátkrát sedmkrát.“ 
Je to vlastně nepočitatelné množství odpuštění. Odpustit sedmkrát, to ještě můžeme dobře spočítat. 
Kdyby to tak bylo, tak by si někdo mohl říct, tak sedmkrát ano, ale po osmé už ne. Ovšem sedmdesátkrát 
sedmkrát, to už počítat nedokážeme, to už si nemůžeme pamatovat, kolikrát to už bylo a kolikrát ještě 
máme odpustit. Sedmdesátkrát sedmkrát je vlastně bezmezné odpuštění. 
A potom, na dokreslení významu odpuštění, Ježíš vypráví podobenství o králi a služebnících. A ten král 
opravdu velmi velkoryse svému služebníku odpustí obrovský dluh. Odpustí mu astronomickou částku, 
která by se dnes počítala na miliardy korun. Ale odpustí mu jenom jednou. Podruhé, když tento 
služebník nechce odpustit jinému služebníku mnohem menší částku, tak král už znovu tomuto 
nemilosrdnému služebníku neodpustí. Tedy král, který v tomto podobenství představuje Boha, 
neodpouští bezmezně. Jsou určité činy, které odpuštění znemožňují. To podobenství zajímavým 
způsobem doplňuje tu nepočitatelnou míru odpuštění, o které Ježíš mluvil před tím. Obojí je potřeba vzít 
v úvahu. 
Odpuštění je velkým tématem už ve Starém zákoně. Biblická kniha Přísloví uvádí, že bezmezné 
odpouštění může být nevýchovné. Zlovolník, pokud se mu odpouští, snadno nabude dojem, že mu 
všechno projde, že si může všechno dovolit. Jeho bezohlednost se tím jen stupňuje. Jedno přísloví např. 
říká: „Velká vznětlivost volá po pokutě, odpustíš-li, budeš muset přidat.“ (Př 19,19). Jestliže odpustíš, 
doslova zprostíš odškodnění, tak to v tomto případě učiníš ještě horším. 
Také Hospodin je ve Starém zákoně představen jako ten, kdo „odpouští vinu, přestoupení a hřích; avšak 
viníka nenechává bez trestu“ (Ex 37,4; Nu 14,18). To znamená, že Hospodin odpouští, ale ne bezmezně. 
Odpouští, ale také trestá. 
 



Jak s Ježíšovým výrokem skloubit moudrost biblické knihy Přísloví, která v určitých případech varuje před 
odpuštěním a počítá s tím, že někdy je lepší trestat než odpouštět? A pak také zde máme obraz 
Hospodina, který odpouští, ale zároveň taky trestá. Jak to sladit s tím nepočitatelným množstvím 
odpuštění? S odpuštěním stále znovu a znovu. 
Myslím, že jde o to, přijmout především to, že mě bylo velmi mnoho odpuštěno. Ježíš ve svém 
podobenství znázorňuje to, co potřebujeme odpustit, jako dluh, který máme vůči Bohu. Dlužíme Bohu 
velmi mnoho. Dlužíme mu sami sebe. Bůh nám dal život, dal nám čas a mnohé schopnosti a je na nás, jak 
je využíváme. A my to, co je nám Bohem svěřeno, často nevyužíváme dobrým způsobem. Ale Bůh je 
ochotný nám to odpouštět, jestliže i my jsme ochotní odpouštět ta mnohá selhávání, kterých se vůči 
nám dopouští naši bližní. 
Máme se rozpoznat v tom služebníku, který dluží králi mnoho tisíc hřiven. Ten dluh je srovnatelný s tím, 
kdyby dneska někdo vytuneloval státní rozpočet. To je ztráta, která se nedá nahradit. Prodej tohoto 
člověka do otroctví i s celou jeho rodinou není náhradou toho, co zpronevěřil. Je spíše trest za to, co 
udělal. Ale Pán se ustrnul nad oním služebníkem, propustil ho a dluh mu odpustil. Tento člověk nemusí 
do vězení a dokonce ani nemusí nic splácet. 
Bůh je ochoten odpustit všechno, co jsem kdy měl udělat a neudělal, nebo co jsem kdy neměl udělat a 
udělal. Všechno, co jsme zůstali dlužní svému životu, svému poslání, svým možnostem… My jsme 
schopni vyznávat, že vůči Bohu jsme velcí hříšníci, kteří mu dluží velice mnoho. A doufáme v Boží 
odpuštění, protože co jiného by si s námi Bůh počal. Ano, máme mít naději v Boží velkorysé odpuštění. 
Ale zároveň, pokud nám někdo ublíží, pokud vůči nám někdo nesplní něco, co měl, co slíbil, jsme schopní 
říct, že to je přece něco jiného a nelze to jen tak odpustit. To jsou ty reálné částky. V podobenství je to 
sto denárů. Denár byla tehdy průměrná mzda za jeden pracovní den. 
Kolik je dneska průměrná mzda za jeden pracovní den? Tisíc korun? Sto denárů by dneska bylo sto tisíc. 
Není to málo. To už jsou přeci pěkné peníze. A nás zaslepuje ta nesouměřitelnost, náš celoživotní mega-
dluh, který je Bohem odpuštěn a vedle toho ty dobře vyčíslitelné dluhy, které máme vůči sobě navzájem 
a kvůli kterým jsme schopní se škrtit: „Chytil ho za krk a křičel, zaplať mi, co jsi dlužen!“ 
Jde o to, přenést to, co se odehrává mezi mnou a Bohem, to velkorysé Boží odpuštění, do toho, co se 
odehrává mezi mnou a bližním. To je základní a výchozí poloha, se kterou máme přemýšlet o 
proviněních, kterých se vůči nám někdo dopustí. 
 
Pane, děkujeme ti za tvé odpuštění a prosíme, aby nám dávalo sílu odpouštět. Amen.   


